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نگاه ویژه به سینمای کودک داشته باشید

علـی فروتـن- مجـری و برنامه سـاز کـودک  
چهـار دهـه اسـت کـه بـرای کـودکان فعالیـت 
می کنـم و همیشـه ایـن را گفتـم کـه مـا بهتریـن  
لباس و غذا را برای فرزندان مان تهیه  می کنیم 
کـه  ایـن فکـر نمی کنیـم  بـه  ولـی هیچ وقـت 
محصـول فرهنگـی کـه قـرار اسـت بـرای فرزندمـان بگیریـم چه چیزی باشـد 
یـم. اتفاقـی ایـن سـال ها افتـاده کـه  و ایـن قضیـه را اصـا جـدی نمی گیر
هنرمند باید کاسه گدایی دست بگیرد و برود فان کارخانه و پیش فان 
سرمایه دار و از آنها خواهش کند بیایند سرمایه گذاری کنند تا برای کودک 

و نوجـوان محصـول فرهنگـی تولیـد کنیـم. در چنیـن فرآیندی اولین چیزی 
که شـکل می گیرد تقاضای سـرمایه گذار اسـت که می گوید اسـمش مداوم 
برده شـود و همین موضوع باعث می شـود من تولیدکننده محتوا از مسـیر 
و هدفـی کـه دارم دور شـوم. بـه ایـن دلیـل کـه بایـد اول نگاهـم بـه محصـول 
باشـد چـون بـرای آن پـول گرفتـم. موقعـی سـرمایه گذار می شـود شـهرداری و 
باز به نگاه و دغدغه فرهنگ و هنر نزدیک تر است اما همیشه که این گونه 
، بگویـد  نیسـت. مدیـر وزارت ارشـاد بایـد بیایـد و مثـل گذشـته خیلـی دور
تو دغدغه بودجه نداشته باش و محصول را تولید کن. وقتی بودجه باشد 
... مـی روی تـا محصـول خوبـی  شـما سـراغ بهتریـن نویسـنده و آهنگسـاز و

بـرای بچه هـای ایـن مملکـت تهیـه کنـی. بچه هـا ارزشـمند هسـتند و بایـد 
برایشـان کار بـزرگ کـرد. بچه هـا قـرار اسـت در آینـده کارهـای بـزرگ انجـام 
دهند و ما اگر آدم های بزرگ می خواهیم باید بودجه بزرگ برایشان در نظر 

بگیریم. 

   با سرمایه کارخانه فرش جشنواره برگزار می کنند
حمایت دقیق و همه جانبه مســـاله مهم دیگری اســـت که باید به آن توجه 
شود. یعنی وزارتخانه باید به تولید فرهنگی کمک کند. با تمام احترامی که 
برای وزرای ارشاد قائل هستم اما انگار آمدند تا آمار بدهند جشنواره فیلم 

فجر برگزار شد، جشنواره کودک و نوجوان برگزار شد اما چطور برگزار شدنش 
اهمیتی ندارد. سال گذشته جشنواره کودک و نوجوان قرار بود در یزد برگزار 
شود. ۶ میلیارد بودجه در نظر گرفتند و دبیر بنده خدا به سختی پول را جور 
کرد. سراغ کارخانه کاشی هم رفت. وزارتخانه چرا این پول را نمی دهد. فقط 
می خواهند برگزار کنند. تندیس را یکی می دهد و لوح را کارخانه فرش... . 
متاسفانه کم بهره ترین ارگان ها برای گرفتن بودجه، وزارت آموزش وپرورش و 
وزارت ارشاد و کانون پرورش فکری هستند و دقیقا هم اینها با کودکان سروکار 
دارند. خواهشم از وزیر ارشاد این است که نگاه ویژه به بخش کودک کند؛ 

 ... چه در سینما، چه در تئاتر و موسیقی و

ضابطه مند کردن فضای ترجمه باید اولویت اول معاونت فرهنگی وزیر جدید ارشاد باشد

بیایید پینوکیو شویم آقای وزیر!
زنامه نـگار   و ر محمدصـادق علیـزاده- 
سرویس فرهنگی جریده فخیمه »فرهیختگان« 
درخواست داده   - از اصحابی که به گمان شان 
اهـل فرهنگنـد و درسـت یـا غلـط ایـن قلـم را نیز 
کـه   - شـته   ا پند ب  صحـا ا یـن  ا ه  مـر ز ر  د
پیشنهادهایتان را مکتوب کنید خطاب به وزیر فرهنگ جدیدی که قرار 
است تا چند صباح دیگر بر ضلع شمال  غربی بهارستان تکیه زند. هرچند 
همیـن عنـوان فرهنـگ و تفسـیر موسـعی کـه از آن می شـود خـودش مایـه 
سـوءتفاهم اسـت بـرای خیلی هـا کـه امـروز زمیـن تـا زیرزمیـن یـک جامعـه را 
مرتبـط بـا فرهنـگ بداننـد و درنهایـت هـم مقصـر و مسـئول کژکارکردی هـا را 

وزارت فرهنگ و چه گمان باطلی!
ایـــن قلـــم ترجیح می دهد به جای ایـــن تصورات فضایی، کاما کارکردی و 
عملیاتی به موضوع بنگرد. تعارف که نداریم؛ وزارت فرهنگ ما بیش از آنکه 
وزارت فرهنگ باشد وزارت »صنعت فرهنگ« است. هرچند همین نقش 
هم به دلیل بعضی بازیگران صنعت فرهنگی خارج دولت چندان تمام قد 
نیســـت اما نقدا آن را می پذیریم. ذیل عنوان صنعت فرهنگ هم این قلم 
ترجیح می دهد به جای بافتن ریسمان و آسمان، خداوندگار شتران خویش 
باشد و پا از گلیم تخصصی اش در حوزه نشر و کتاب بیرون نگذارد. توی 
همین گلیم تخصصی هم ترجیح می دهد سراغ یک واقعیت مسلم بیرونی 
برود که به نظرش اولویت اول است و دارد عمر از توان داخلی می فرساید. 
گـــر از ســـرفصل افزایـــش هزینه تولید در حوزه نشـــر و کتاب عبور کنیم که  ا
آفتی علی الســـویه در همه حوزه های مملکت اســـت، دهان تولید در همه 
حوزه ها را آسفالت کرده و یک سرطان عمومی محسوب می شود، به گمانم 
اولویت اول حوزه نشر سامان دادن به وضعیت بلبشو و بی سامان ترجمه 
در کشور است. اوضاع ترجمه در کشور به قدری قمر در عقرب و پیچاپیچ 
و شترگاوپلنگ است که - ضمن احترام به همه ناشران شریفی که در این 
حوزه فعالند - هرکسی اگر به قدر جوی از عقل و منطق بهره داشته باشد 
و ایضـــا بخواهـــد شـــریف و اصولی و طبق حداقل اســـتانداردهای اخاق 

حرفه ای در این فضا فعالیت کند عطای حضور را می بخشد به لقایش!

   هروله در میان یک دوقطبی
فضای ترجمه در کشور در حوزه نظر گرفتار در یک دوگانه است. دوگانه  ای 
ع( هم  که یک ســـرش به اســـتدلال آنکه حتی رســـاله حقوق امام ســـجاد)
کپی رایت عالم مدرن را به رسمیت شناخته رای به پیوستن بی چون و چرا 
به ساختارهای عنکبوتی نظم جهانی می دهد که تخم و ترکه شان در فرهنگ 
و صنعت نشر معاهداتی مانند برن با دو قرن سابقه است. سر دیگرش هم 
پیوستن به این معاهدات و پذیرفتن این قبیل شیک بازی های مدرن را رفتن 
زیر یوغ بیگانه و پذیرفتن قاده اســـتعمار می داند که نافی اســـتقال کشور 
است و سایر نتایج مشابهی که از این گزاره استحصال می کنند چنانکه افتد 
و دانید. خروجی هروله در این دوگانه و عدم تصمیم گیری مشخص و ورود 
نکردن به آن، همین وضعیت فعلی است که سگ می زند و گربه می رقصد؛ 
یک شیر تو شیر عظما. یک سمت ماجرا می شوند ناشران پخته خوار که با 
کانه گرگ مشغول رصد بازار ترجمه اند تا ببینید کدام اثر ترجمه، به دست 
به جیب شدن مشتری می انجامد تا در ادامه مانند کفتار بر سر اثر بریزند. 
خروجی  اش هم می شـــود یک عنوان کتاب که بعضا توســـط ســـی و اندی 
ناشر ترجمه شده و در بازار موجود است. از عجایب این وضعیت عقرب 
، شدت شبیه بودن تعداد زیادی از ترجمه ها به ترجمه اولی است  در قمر
که منتشر شده آن هم از سوی مترجمانی که بعضا حتی وجود خارجی هم 
ندارنـــد. آن ناشـــر نگون بخت اولی که اثـــر را با کیفیت قابل قبولی ترجمه و 
منتشر کرده و شاید حق رایت هم به ناشر خارجی داده چه؟! مزار پدرش! 
آن سی و چند ناشر حالش را ببرند از اسکی رفتن روی حاشیه تبلیغاتی که 
ناشـــر اول زحمتش را کشـــیده. یک وقت فکر نکنید این وضعیت ناشی از 
قاچاق و مافیای غیرقانونی نشر است و برونکاهایی که با اشاره دست شان 
مرزهای قانون شکسته می شود! نخیر آقا! صفر تا صد این وضعیت تراژیکی 
که دیگر تنه به تنه کمدی می زند با رعایت همه اصول قانونی رخ می دهد و 

هیچ اتفاق غیرقانونی هم نیفتاده.

   به گاراژ زدن تولیدکننده بومی
سـمت دیگر این فضا گرفته شـدن نفس تولیدکننده بومی در این حوزه 
است؛ از نویسندگی و تالیف گرفته تا تصویرگری و صفحه آرایی و الخ! 
اتفاقـی کـه همیـن الان بـرای نشـر کـودک و نوجـوان افتـاده. در وضعیتـی 
ینـه ای نـدارد و در  کـه وارد کـردن محتـوای فرنگـی به جـز ترجمـه هیـچ هز
فضـای بی قانونـی مطلقـی کـه وجـود دارد بعضـا حتـی زحمـت تهیـه اصل 
ی نمونـه  تصاویـر داخـل کتـاب را هـم نمی کشـند و کپـی و افسـت از رو
فرنگـی می کننـد، مگـر مـخ ناشـر تـاب برداشـته کـه بخواهـد همـان محتـوا 
را بـه تولیدکننـده بومـی سـفارش دهـد یـا تصویرگـر و صفحـه آرای داخلـی 
گـر اقتصـادی  ینه هایـش دوچنـدان شـود. حتـی ا کار بگیـرد و هز را بـه 
صـرف هـم بـه موضـوع نـگاه کنیـم، کـدام صنعـت داخلـی اسـت که حوزه 
وارداتـش این طـور شـش بانده و بی قاعـده و بـدون دروازه و دروازه بـان رهـا 
گـر طالـب وارد کـردن دسـتمال توالـت و پوشـک  شـده؟! همیـن امـروز ا
یـد کـه نکنـد  بچـه هـم باشـید بایـد در بـدو ورود کالا بـه کشـور تعرفـه بپرداز
کنـد.  یک وقـت واردات بی ضابطـه، در تولیدکننـده داخلـی را تختـه 
حـالا چـه شـده کـه در حـوزه تولیـد محتـوا اینچنیـن بزرگـراه شـش بانده راه 
انداخته ایم و وارداتش را بی حسـاب وکتاب رها کرده ایم؟! مدیریت این 
فضـا هـم لزومـا بـه ایـن معنـا نیسـت کـه بـه یکـی از قطبیـن دوگانـه معرفتـی 
بـالا بیفتیـم. مدیریـت واقعیـت چیـزی بیـن این دو قطب اسـت. می شـود 
زیـر بـار معاهـدات بین المللـی کپی  رایـت نرفـت و بـه زعـم مخالفـان ایـن 
معاهـدات، تـن بـه یـوغ اسـتعمار نـداد ولـی در عیـن حـال قوانیـن داخلـی 
وضـع کـرد بـرای مدیریـت فضـا. عیـن همـان موضوعـی کـه در سـال های 
 FATF یـت پول شـویی و پیوسـتن یـا نپیوسـتن بـه  گذشـته بـرای مدیر
ایجـاد شـد و رهبـری پیشـنهادش را دادنـد: زیـر بـار FATF نرفتـن و امضـا 
نکردنـش امـا محورهـای معقـول و مقبولـش را تبدیـل بـه قوانیـن داخلـی 
ی بین الدولـی ایـران بـا  کـردن! سـمت دیگـر ایـن فضـا تعهـدات دو بـه دو
سـایر کشورهاسـت. اینکـه فی المثـل ناشـران اسـپانیایی بداننـد هرچنـد 
ایـران تـن بـه امضـای معاهـده بـرن نـداده امـا برحسـب توافقی که دو کشـور 

اسـپانیا و ایـران دارنـد، ناشـران ایرانـی زمانـی مجـوز انتشـار آثـار ناشـران 
اسپانیایی را دارند که توافقنامه دوجانبه دو کشور در این موارد را رعایت 

کـرده باشـند و قـس علـی هـذا! 

   برهوت قانون
دود وضعیـت رهـا شـده و بی صاحـب فعلـی همزمـان بـه چشـم خیلی هـا 
می رود. نخسـت بخش شـریف صنف اسـت که برای انتشـار ترجمه تن 
بـه هرچیـزی نمی دهنـد. دوم تولیدکننـدگان بومـی محتـوا کـه در میـان و 
درازمدت بازار کارشان کساد می شود. درنهایت ورود بی ضابطه و بدون 
ی اسـامی در  . جمهـور حسـاب وکتاب محتـوای فرنگـی بـه داخـل کشـور
، مدعـای حفاظـت از بـوم و فرهنـگ و اعتقـاد  سـاحت سیاسـت و شـعار
ینه هـای سیاسـی و رسـانه ای آن را هـم  جامعـه اش را دارد و حتـی هز
می دهـد، در عمـل و واقعیـت امـا ایـن فضـا را رهـا کـرده. آقـای در روزهـای 
، اولویت نخسـت معاون فرهنگی  ! به نظر نگارنده این سـطور آینده وزیر
شما در وزارتخانه باید سر و سامان دادن به حوزه ترجمه باشد و قانونمند 
ی در اداره  یه های جار کردن این فضا. بماند که همین الان هم بعضی رو
کتـاب معاونـت فرهنگـی شـما در خـأ قانـون در حـال رتق وفتـق اسـت. 
، مصوب شـورای عالی انقاب  گر از سـند بالادسـتی ضوابط نشـر اصولا ا
فرهنگی پایین تر بیاییم دیگر هیچ قانون مصوب مجلس وجود ندارد که 
محکمـه بتوانـد بـه آن اسـتناد کنـد. اصـولا بـه دلیـل همیـن بی قانـون بـودن 
است که تصمیمات ممیزی اداره کتاب معاونت فرهنگی شما در یک 
کاغذ بدون سـربرگ و امضا و لخت و عور به ناشـر اباغ می شـود! قانون 
فعلـی به شـدت کوتاه قـد اسـت و صرفـا تـا نـوک بینـی  و یک قـدم جلوتـر 
خـود را می بینـد. بچه تخس هـا چنـد قـدم آن طرف تـر از نـوک بینـی قانـون 
یس کردن بازار و مخاطب و صنف هسـتند.  ایسـتاده اند و مشـغول سـرو
گـر اصـرار بـه دیـدن تا نـوک بینی اش دارد  یـا بایـد قـد قانـون بلندتـر شـود یـا ا
بایـد پینوکیـو شـود تـا شـاید بـا درازتـر شـدن بینـی، مسـائل دیگـری را هـم 

! بیاییـد اسـتثنائا اینجـا پینوکیو شـویم! ببینـد. آقـای وزیـر

جلوی عقب ماندگی و رکود سینما را بگیرید

سجاد نوروزی- مدیر پردیس آزادی
ی   ما ســـازوکار اجرایـــی، مخاطب محور

و اقتصـــاد هنـــر را هیچ وقـــت در ایـــران 
ی از اقتصـــاد  گـــر روز جـــدی نگرفتیـــم. ا
هنـــر صحبـــت کردیـــم بـــه چیـــزی مثـــل 
ی آوردیم. اقتصاد هنر یک مفهوم چندبعدی  بسازبفروشی در هنر رو
و چندوجهی است که یکی از زیرمجموعه های آن هم توجه به مساله 
مخاطب اســـت. درواقع اقتصاد هنر و مخاطب به هم گره خورده 
و نمی توان بدون درنظر گرفتن جایگاه مخاطب در ســـینما به فکر 
اقتصاد آن بود. ما یک چهارچوب اجرایی و فنی برای فعالیت های 
یم. این چهارچوب فنی همیشه  هنری و فرهنگی در کشور نیاز دار
گرایی  نادیـــده گرفتـــه شـــده آن هم بـــه دلیل اینکه یک مـــدل محتوا
ی کار است، محورمان  بســـته و متناســـب با ســـلیقه جناحی که رو
شـــده اســـت. زمانی که اصولگرا بوده، یک سلیقه محتوایی داشته 
و وقتـــی اصاح طلب هـــا بودند، یک ســـلیقه محتوایی دیگر و این 

ســـلیقه محتوایـــی بـــوده که به ســـازوکار اجرایی ترجیح داده شـــده 
اســـت. مثا در حوزه ســـینما ما هیچ وقت مساله مخاطب را جدی 
نگرفتیم و برایمان ســـوال نشـــد ریزش مخاطبی که طی این سال ها 
کران و تبلیغات  داشتیم به چه علت بوده است. هیچ وقت مقوله ا
آثـــار ســـینمایی را مشـــابه تجربیـــات روز دنیـــا پیش نبردیـــم و برای 
خودمـــان یـــک فرمت خاص اختراع کردیم که بگوییم ســـینمای ما 
خاص اســـت و فرق دارد و نتیجه اش شـــده وضعیت بخور و نمیر 
فعلـــی که شـــما از لحـــاظ مخاطب دچار ریزش هســـتی، از لحاظ 
کـــران عقب افتـــاده و از لحاظ تبلیغـــات که اصا ماقبل  ســـازوکار ا
فعالیت هـــای تبلیغاتـــی کار می کنید. به همـــه این نکات باید فکر 
یم؛ یا توســـعه یافتگی و پیشرفت یا  شـــود. ما در یک دوراهی قرار دار
گر می خواهیم  عقب ماندگی و رکود. باید بین این دو انتخاب کنیم. ا
یکرد فرهنگی 40 سال  توسعه را انتخاب کنیم ملزومات دارد و با رو
گذشته به جایی نخواهیم رسید. ما احتیاج به بازنگری سیاست ها 

یم.  و روش های خودمان دار

رونق را به ادبیات کودک برگردانید

افشین علا- شاعر  ادبیات کودک، یکی 
از حوزه هایـــی بـــود کـــه ما بعـــد از انقاب 
شـــاهد درخشـــش و ارتقای آن بودیم. هم 
شـــاعران و هم نویسندگان و تصویرسازان 
کتـــاب کودک در دهه های ۶0 و ۷0 خوش 
درخشیدند و ادبیات کودک به یکی از شاخصه های توفیق کشور ما 
تی که  در عرصه بین المللی تبدیل شد. اما با گذشت زمان و مشکا
به حوزه فرهنگ عارض شد، ازجمله پایین آمدن شمارگان کتاب ها، 
غلبه قلمرو فضای مجازی بر قلمرو نشر و روزمرگی که نهادهای متولی 
به آن دچار شدند، باعث شد رونق گذشته را در نه فقط در ادبیات، 
بلکه در حوزه شعر کودک، داستان کودک و سینمای کودک از دست 

بدهیم. درحالی که فکر می کنم خیلی از بزرگان وادی هنر و ادبیات، 
علت توفیق شـــان این بود که در دوران کودکی جذب نهادها و مراکز 
تخصصی شدند تا برای کودکان کار کنند. یکی از خواسته های من 
از وزیر ارشـــاد این اســـت که به رونق این حوزه توجه بیشـــتری کند و 
حلقه واسطی بین همه دست اندرکاران باشد. حیف است کودکان مان 
را بـــا آموزه هـــای ملی خودمان وفق ندهیم و به فرهنگ و تمدن ایرانی 
اســـامی وصل نکنیم. خواســـته ام رونق بخشـــیدن به حوزه ادبیات و 
هنر کودک و نوجوان است. برای این کار هم وزیر ارشاد در ابتدا باید 
افراد و نهادهایی که در این زمینه توانمند هستند و هرکدام به حال 
، مشاور خبره ای انتخاب  خودشان رها شدند را بشناسد و از طرف دیگر

کند تا راه های برون رفت از این وضعیت را به کمک آن پیدا کند. 

حمایتگر هنرمندان باشید و به آنها اجازه آزادی عمل دهید

ونقـی- تهیه کننـده و مجـری  وحیـد ر
کـه انتخـاب می شـود  یـر جدیـدی  ز و
تـا  را داشـته باشـد  بایـد ایـن توانایـی 
ی  ا بـر یـد  جد فیـت  ظر ی  یک سـر
اضافـه  فرهنـگ  اهالـی  و  هنرمنـدان 
یـر ارشـاد توقـع مـی رود تـا شـرایطی بـرای آزادی عمـل در  کنـد. از وز
حـوزه رسـانه ها فراهـم شـود. از طـرف دیگـر انتظـار می رود حمایت 
خیلـی جـدی از هنرمنـدان داشـته باشـد. انـگار در تمـام ایـن 
کـه حـوزه فرهنـگ  پرسـت بودنـد؛ چرا سـال ها، هنرمنـدان بی سر

کنون برای دولت ها دغدغه نبوده و در عین حال از هنرمندان  تا
کننـد. ایجـاد آزادی عمـل همـراه بـا  ی  کـه فرهنگسـاز توقـع بـوده 
یـر ارشـاد بایـد انجـام دهـد.  ی اسـت کـه وز حمایـت مهم تریـن کار
وقتـی اهالـی فرهنـگ و هنـر بداننـد در چهارچـوب قانـون، آزادی 
عمـل دارنـد و وزارت فرهنـگ هـم حامـی آنهاسـت و در مقابـل 
نهاد هـای دیگـر حمایـت می کنـد، به تبـع آن اتفاقـات خوبـی در 
حـوزه فرهنـگ و ارتبـاط هنرمنـدان بـا وزارت ارشـاد می افتـد. امـا 
تـا بـه امـروز وزارتخانـه فرهنـگ، خیلـی نقـش حمایتگـری نداشـته 

و اهالـی فرهنـگ در ایـن زمینـه مظلـوم بودنـد. 

موسیقی را هم مثل سینما جدی بگیرید

رضا مهدوی- کارشـــناس  موســـیقی  
یکی از چالش های حوزه موسیقی، جدی 
نگرفتن آن اســـت و مدیـــران فرهنگی در 
وهلـــه اول باید این هنر را جدی بگیرند؛ 
حداقل باید مثل سینما به این حوزه توجه 
ی باشد و   شـــود. ضمن اینکه نوع مواجهه شـــان با این هنر نباید ابزار
ی برگزار کنند. تکلیف موسیقی  صرفا دعوت های مناســـبتی و کار
ی مشـــخص باشـــد و در هردوره و دولتی  حداقل در نهادهای ادار
دچار تغییر نشـــود. ممیزی موســـیقی بی کام برداشـــته شـــود. برای 
هنرمندان این حوزه امنیت شغلی مثل دیگر مشاغل به وجود  آید. 
ی نباشـــیم. شـــهرها و  دیگـــر شـــاهد لغـــو هیـــچ کنســـرت مجـــوزدار
کنون به آنها اجازه کنسرت نداده اند، برای همیشه  استان هایی که تا
مشکل شـــان حل شود. از مســـئولان رده های مختلف، برخوردهای 
جزیره ای و رفتارهای گلخانه ای را شـــاهد نباشـــیم. نگاه امنیتی از 
جماعت موســـیقیدان به ویژه درجشنواره ها تعدیل شود و امیدوارم 
که شاهد دوره وفاق و دوستی و همپوشانی و احترام متقابل باشیم. 
دو نکته دیگر که خیلی از موســـیقیدانان به دنبال آن هســـتند و از 

قدرت رئیس جمهورها خارج بوده مســـاله صدای زن و نشـــان دادن 
ســـاز از تلویزیون اســـت. البته رئیس جمهور مقتدر می تواند به جد 

گر از آسیب ها نگرانی نداشته باشد. دنبال کند ا
سند ملی موسیقی هم نیازمند بازنگری جدی است. پس از اصاح 
نهایی، رئیس جمهور می تواند قدرتمندانه به عنوان ضمانت اجرایی، 
سند را از تمامی مدیران کشوری ازجمله استانداران و ائمه جماعات 
و شـــوراها و گروه هـــای خودســـر بخواهد و پیگیـــر جدی اجرای این 
ســـند باشـــد. مدیـــران لایق را نگـــه دارد و مدیران معتـــدل و دورنگر 
و کاربلـــد را در راس امـــور قـــرار دهد. جدای از صنوف موســـیقی، از 
نظرها و راهکارهای موســـیقیدانان خارج از چند صنف موســـیقی 
بهره گیری کند تا فضای آرامش و اعتماد نســـبی بین موســـیقیدانان 
کثری نباید در مرحله  کمیت برقرار شود. جذب حدا و مدیران و حا
شـــعار بماند. جشـــنواره بین المللی موســـیقی فجر نیازمند ساختار 
جدید با بودجه مناسب برای بهره گیری از تمام نحله های موسیقی 
و حضور جدی اهالی موســـیقی اســـت که می بایست در دستور کار 
قرار گیرد. تعامل صحیح مدیران با جماعت اهل فن موسیقی امری 

واجب و لازم است. 

نهادسازی های غلط گذشته را اصلاح کنید

حامد جعفری- تهیه کننده انیمیشن 
- انیمیشـــن در ایـــران به عنـــوان یک هنر
صنعـــت نـــو پـــا امـــا پرظرفیت شـــناخته 
، شـــاهد  می شـــود. ما در چند ســـال اخیر
-صنعت در  رشـــد و شـــکوفایی ایـــن هنر
کشـــور و به ویـــژه در ســـینما و فیلم کوتـــاه بوده ایـــم. در کارهای کوتاه و 
تجربی در هر ماه شاهد چندین خبر خوب از موفقیت های آثار این 
حوزه در جشنواره های کوچک و بزرگ هستیم. تا الان فکر می کنم چند 
اثر کوتاه انیمیشن از ایران به جشنواره های مهمی همچون اسکار راه 
یافته اند، چیزی که ما در زمینه فیلم های رئال با آن قدمت و سابقه و 
بودجه ای که برایش در کشور صرف می شود، کمتر شاهدش هستیم. 
در سینما هم انیمیشن ها جزء پرفروش های گیشه 10 سال اخیر سینما 
بوده اند. یعنی در ســـال های اخیر بعضا یکی دو انیمیشـــن پرفروش و 
موفق در گیشه داشته ایم و انیمیشن ها توانسته اند چند بار مخاطب 
میلیونی جذب گیشه سینما کنند و از حدود سی و چند انیمیشن 
، حدود 10 درصدشان )سه  ســـینمایی اکران شده در سال های اخیر
فیلم شاهزاده  روم با حدود یک میلیون نفر مخاطب، فیلشاه با حدود 
یک میلیون وسیصد هزار نفر مخاطب و بچه زرنگ با حدود دو میلیون 
نفر مخاطب( توانسته اند مخاطبان میلیونی داشته باشند. موضوعی 
که در سینمای رئال به دلیل اینکه نرخ جذب چنین مخاطبی خیلی 
کمتر است، شاید به آرزوی خیلی از فیلم های غیرکمدی تبدیل شده 
اســـت. تازه همه اینها بدون وجود یک ســـند بالادستی یا تولیدگری و 
نقش آفرینی یک نهاد متولی به دست آمده و این یعنی ظرفیت خوبی 
از دل ســـازوکارهای مقرون به صرفـــه بخش خصوصـــی به وجود آمده 

و بر مدار درســـت قرار دارد. به نظرم در چنین شـــرایطی ورود دفعی، 
غیرمنطقی و غیرعاقانه دولت و تاسیس نهادهای تکراری که مشابه 
آنها را بارها دیده ایم، آن هم با متولیانی که از این صحنه دورند و کمتر 
با آن ارتباط و شـــناخت داشـــته اند قطعا آسیب زا خواهد بود و حتما 
-صنعت انیمیشن خواهد  یکی از چالش های پیش روی فعالان هنر
، اختاف نرخ ارز ســـبب شـــده تا سفارشاتی که در  بود. از جنبه دیگر
بســـیاری از کشـــورها اقتصادی نیســـت، اینجا اقتصادی تلقی شود 
و این زمینه ســـاز دو چالش بود. متخصص ایرانی با سوبســـیدهای 
مختلفـــی کـــه در اختیار دارد به تولیـــد محتوای خارجی ناهمگون با 
فرهنگ کشور خودش می پردازد، یعنی هم دولت تولیدات فرهنگی 
سایر کشورها با کمترین قرابت فرهنگی به کشور خودمان را به نوعی 
سوبسیدایز می کند و هم متخصص ایرانی به جای تولید اثر خاقانه 
خودش، به عنوان سرویس دهنده به دیگری فعالیت می کند که اینها 
حتما از چالش های دیگر این حوزه است و باید برای آن تدبیر شود. 
وزیر ارشـــاد آینده دو کار مهم برای ســـینمای انیمیشـــن دارد. یکی، 
، تدبیر اصولی برای بهبود و  اصاح نهادسازی های غلط گذشته و دو
-صنعت انیمیشن در کشور و عرصه  کمک به شکوفایی بیشتر هنر
بین المللی، آنهم براساس مدل های موفق و تجربه شده، نه آنکه جوری 
رفتار شـــود که تصور شـــود بناست دوباره چرخ اختراع شود. طبیعی 
اســـت این امر ابتدا در گرو پیدا کردن شـــناخت صحیح از مســـاله 
بـــا کمـــک و همفکـــری متخصصان باتجربه این حوزه اســـت و پس 
از آن ریل گذاری و تزریق منابع در نقاطی که می تواند به شـــکوفایی 
-صنعـــت بینجامـــد که حتما راهگشـــا و مانع بســـیاری از  ایـــن هنر

چالش ها خواهد شد. 
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